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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 11 iunie 2025 

 

Ședința a început la ora 10.04. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Laurențiu Plăeșu, vicepreședinte al Senatului, 

asistat de doamna Niculina Stelea, secretar al Senatului. 

 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Bună dimineața, stimați colegi! 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Declar deschisă ședința Senatului României de astăzi, 11 iunie 2025, conducerea fiind asigurată 

de subsemnatul, senator Laurențiu Plăeșu, vicepreședinte al Senatului, asistat de doamna senator 

Niculina Stelea și domnul senator Cristian Ghinea, secretari ai Senatului. 

În continuare o să… continuăm cu sesiunea de întrebări și interpelări, precum și cu sesiunea de 

declarații politice pe care le declar deschise pe ambele. 

Invit la microfon pe domnul senator Mircea-Cristian Nicula. 

Domnul Mircea-Cristian Nicula: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

O să formulez o întrebare adresată domnului Marcel-Ioan Boloș, ministrul investițiilor și 

proiectelor europene. 

Obiectul întrebării: „Locuințe de serviciu nZEB – Near Zero Energy Building – pentru cadre 

didactice și medicale în mediul rural – o investiție strategică în viitorul comunităților” 

Domnule ministru, 

În România reală, acolo unde școala este la marginea drumului, iar dispensarul la marginea 

speranței, se duce o luptă tăcută pentru supraviețuire. Este lupta comunităților rurale care încearcă să-și 

păstreze dascălul și medicul. Dar cum să-i păstreze, domnule ministru, dacă nu le oferim nici măcar un 

acoperiș? 

Aveți în vedere, începând cu anul 2026, includerea explicită în cadrul PNRR a unui Program 

național pentru construcția și reabilitarea de locuințe de serviciu? 

Totodată, vă solicit să răspundeți punctual la următoarele întrebări: 

- Există fonduri disponibile sau neangajate în cadrul componentei C10 care ar putea fi realocate 

pentru acest scop? 
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- Intenționează Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene să lanseze o linie de finanțare 

destinată infrastructurii sociale de tip „locuințe de serviciu” în parteneriat cu UAT-urile? 

- În ce măsură poate fi sprijinită această direcție în cadrul noii etape de prelungire și adaptare a 

PNRR? 

Domnule ministru, 

Fără oameni bine pregătiți în sate, nici școala, nici sănătatea, nici demnitatea comunităților locale 

nu pot rezista. Este nevoie de infrastructură socială, dar mai ales de viziune și voință politică. 

Domnule ministru, 

Răspunsul dumneavoastră nu va fi doar o chestiune administrativă, va fi un semn că în această 

țară mai avem inimă pentru școală, grijă pentru sat și respect pentru cei care aleg să nu plece. 

Vă mulțumesc și sper ca din biroul dumneavoastră să pornească o rază de speranță către marginile 

țării. 

Solicit răspuns scris. 

Cu respect, senator Mircea-Cristian Nicula, Circumscripția electorală nr.6 Bistrița-Năsăud. 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Niculina Stelea. 

Doamna Niculina Stelea: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Titlul declarației mele politice de astăzi: „Majorarea taxelor va împinge România în recesiune, 

iar încasările bugetare vor scădea”. 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Anunțul Institutului Național de Statistică referitor la stagnarea PIB în trimestrul întâi din 2025 

față de perioada octombrie-decembrie 2024, precum și cel de creștere doar cu 0,5% față de primul 

trimestru din 2024, arată că economia românească a aterizat forțat. Dacă luăm în considerare că în 

primele trei luni ale anului am avut un deficit de 2,28% din PIB-ul estimat pe tot anul și că avem cea 

mai mare inflație din Uniunea Europeană, 4,9%, vedem că, de fapt, discutăm de o contracție economică 

semnificativă, ca să nu mai vorbim de faptul că în România… din România au ieșit 8,453 de miliarde 

de euro prin deficitul comercial din primele trei luni ale anului. Economia este, în acest moment, precum 

un pacient aflat în comă și ținut în viață doar de aparate. 

Motivele pentru care ne aflăm în această situație sunt patru la număr. 



 

- 4 - 

 

În primul rând, taxele sunt deja prea mari și România nu mai atrage investiții străine, iar capitalul 

autohton este în mare suferință. 

Investițiile în infrastructura românească nu produc efectele scontate, se aruncă bani cu nemiluita 

în proiecte care nu au coeficienți de multiplicare, în timp ce lucrări cu adevărat importante întârzie 

nepermis de mult. 

S-a gripat consumul și asta se vede atât în stagnarea comerțului ca pondere în PIB, cât și încasările 

din TVA care fuseseră în primul trimestru cu 2,7% mai mici decât în ianuarie și martie 2024. Asta se 

întâmplă când te bazezi doar pe împrumuturi. 

Și nu în ultimul rând, economia românească este foarte puternic branșată la alte state din uniune 

care nu reușesc nici ele performanțe semnificative; un exemplu în acest sens fiind Germania. De altfel, 

conform datelor Institutului Național de Statistică, industria a cunoscut un minus de 0,5%, asta apropo 

de cum se băteau cu pumnul în piept cei de la PSD și PNL că reindustrializarea României… și că 

realizează reindustrializarea României, ei fabricând doar scheme de ajutor de stat pentru prietenii 

politici. 

Odată pus diagnosticul, discuția nu ar trebui să treneze atât de mult pe ceea ce s-a întâmplat până 

acum, ci pe ceea trebuie ce trebuie făcut ca să-i ajutăm pe cei care produc plus valoare în economie. Or, 

noi vedem că partidele politice vechi care ne-au adus în acest impas își concentrează eforturile doar pe 

reechilibrarea balanței bugetare. În loc să descătușeze economia privată, ei fac tot posibilul să o îngroape 

și mai tare, ca în bancul acela cu șchiopul care mai primește și o cocoașă. 

Soluția ar trebui să fie simplificarea fiscalității și o predictibilitate mai bună, dar și finalizarea 

proiectelor de investiții cu factor de multiplicare mărit. Dacă ideea este că ne vor mai mări taxele și tot 

nu se va rezolva situația economică ca prin farmec, efectul s-ar putea să fie invers: România să intre în 

recesiune și încasările la buget să scadă. 

În acest moment este nevoie ca economia privată să fie ajutată, nu împovărată și cu mai multe 

taxe și impozite. 

Vă mulțumesc. 

Niculina Stelea, senator AUR, Circumscripția nr.42 București (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, doamna senator. 

Doamna Niculina Stelea: 

Pot să mai citesc și o întrebare? 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă rog. 
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Doamna Niculina Stelea: 

Vă mulțumesc foarte mult. 

Adresez o întrebare ministrului justiției, domnul Radu Marinescu, și aceeași întrebare ministrului 

finanțelor, domnul Tánczos Barna. 

Obiectul întrebării: „Soluționarea sesizărilor penale privind rețelele de firme înregistrate la 

aceeași adresă” 

Stimate domnule ministru, 

Potrivit constatărilor Curții de Conturi, în urma auditului asupra ANAF pentru anul 2023, a fost 

identificat un număr foarte mare de sedii sociale înregistrate la aceeași adresă, adesea în spații improprii 

și fără activitate reală. La 2 440 de astfel de adrese sunt înregistrate 47 513 firme care cumulează datorii 

de aproape 30 de miliarde de lei. În numeroase cazuri, sute sau chiar mii de entități figurează cu sediul 

social în același imobil, ceea ce generează riscuri majore de fraudă fiscală, utilizare abuzivă a codurilor 

de TVA și transferuri succesive de responsabilitate fiscală către persoanele interpuse. 

În acest context, vă rugăm să ne precizați următoarele: 

1. Au fost transmise sesizări penale de către ANAF către structurile de parchet privind firmele 

înregistrate la aceleași adrese, conform cazurilor semnalate de Curtea de Conturi? 

2. Dacă da, au fost sesizate… sesizări investigate și soluționate? În ce măsură au fost finalizate 

cu măsuri efective, de exemplu, trimitere în judecată, recuperare de prejudicii? Există o analiză privind 

durata medie de soluționare și eficiența anchetelor în aceste cazuri? 

3. Ce măsuri sunt avute în vedere pentru a întări colaborarea între Ministerul Justiției și 

Ministerul Finanțelor în combaterea rețelelor de tip fantomă și alte entități care desfășoară activități 

ilegale pentru a evita plata impozitelor? 

Vă rog să dispuneți ca răspunsul dumneavoastră să fie transmis în scris. 

Vă mulțumesc. 

Niculina Stelea, senator AUR de București 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Gheorghe Ștefănache. 

Domnul Gheorghe Ștefănache: 

Stimați colegi, 

Declarația mea politică de astăzi poartă numele: „România nu poate funcționa în secolul 21 cu o 

organizare administrativă din 1968”. 
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Pentru a face saltul calitativ în mileniul trei, România are nevoie de reforme structurale profunde. 

Realitatea administrativă, demografică, economică și cea privind calitatea vieții ne obligă să tratăm cu 

maxim interes și cu maximă seriozitate un set de trei reforme esențiale pentru asigurarea unei dezvoltări 

unitare a teritoriului și a unui nivel de trai echitabil pentru toți românii, indiferent dacă trăiesc într-o zonă 

metropolitană sau într-un sat de munte unde pâinea ajunge o dată la două zile, reforma funcției publice, 

reforma administrației publice și reforma administrativ-teritorială. 

Reforma funcției publice înseamnă funcționari care tratează cetățeanul cu respect și competență. 

Reforma administrației publice nu este un moft, ea presupune proceduri clare și digitalizare în beneficiul 

contribuabililor, cetățenii care plătesc taxe și impozite. Fără reformă administrativ-teritorială România 

nu se poate dezvolta. Fără îndoială, majoritatea autorităților publice locale din România sunt slabe 

financiar și depind în mare măsură de bugetul de stat. 

Un studiu realizat în urmă cu doar trei ani arată că doar 7% din aceste administrații locale sunt 

autonome la nivel național, în timp ce marea majoritate depind de fonduri transferate de la „centru”. 

Aceste UAT-uri mici și depopulate nu pot decât să mențină o curbă a sărăciei, fără capacitatea de a 

implementa proiecte importante, mai ales proiectele finanțate din fonduri europene. Se confruntă cu 

dificultăți financiare, acces deficitar la utilități, lipsa capacității de a crea bunăstare, inclusiv prin 

dezvoltarea pieței muncii și provocări financiare constante în furnizarea unor servicii publice de calitate. 

Oamenii din aceste comunități nu au nevoie de un aparat administrativ stufos care consumă 

resurse, ci de eficiență și eficacitate, reflectate în investiții care să le îmbunătățească nivelul de trai. 

Împărtășesc convingerea fermă că, în urma unei comasări bine fundamentate, pe baza unor studii 

cantitative și calitative, inclusiv pe criterii geografice, cetățenii din mediul rural ar putea beneficia de 

servicii publice de calitate prin intermediul unor oficii unice de lucru. Prin aplicarea acestui set de 

reforme România ar putea economisi anual aproximativ 17 miliarde de lei. Cu acești bani s-ar putea 

construi șase spitale regionale sau 2 000 kilometri de autostradă. 

Românii au nevoie de localități care să se poată autofinanța în cât mai mare măsură și de județe 

corelate cu regiunile de dezvoltare, structuri capabile să absoarbă eficient fondurile europene. 

Dezvoltarea comunelor se poate realiza într-o singură variantă: reforma administrativă. O reformă care 

să nu fie făcută în grabă, ci una care să se desfășoare pe termen mediu, să asigure o funcționare sănătoasă 

a unităților administrativ-teritoriale, banii din taxe și impozite locale trebuie să aibă efecte vizibile și 

benefice în viața de zi cu zi a cetățenilor. 

Banii din bugetul național trebuie să susțină investiții, nu doar salarii pentru clientela politică a 

unor primari care de cele mai multe ori se plâng că nu au bani de salarii, dar au ignorat, cu bună pricepere 

ori din neștiință, ori din nepricepere, oportunitățile de atragere a fondurilor europene. Cum vom face 
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reforma administrativă? În primul rând prin voință politică. Fie că este vorba despre comasare voluntară 

impusă prin legislație sau decisă prin referendumuri locale, cu sau fără stimulente financiare, toate aceste 

variante trebuie să fie rezultatul unor studii ample, realizate cu experți și în urma unor consultări a tuturor 

actorilor implicați. 

Când ai atâtea comune care nu se pot autosusține financiar și care se confruntă cu lipsuri grave 

de infrastructură, nevoia de reformă administrativă este evidentă. Procesul de reorganizare teritorială 

trebuie început cât mai curând în baza unor fundamentări științifice, urmat de dezbatere publică și o 

aplicare etapizată, cu rezultate concrete pe termen mediu, asta dacă ne dorim un stat mai eficient și mai 

aproape de cetățeni. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Dau în continuare cuvântul domnului senator Constantin-Ciprian Iacob. 

Domnul Constantin-Ciprian Iacob: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Declarația mea de astăzi se intitulează: „Mircea Fechet – ministrul vorbelor frumoase care 

sacrifică fermierii, pădurarii și Salina Praid pe altarul incompetenței!” 

Avem încă, din păcate, în Guvern un ministru care a transformat Ministerul Mediului într-un 

instrument de discriminare și neglijență. Mircea Fechet a dovedit prin fapte că nu este un reprezentant 

al tuturor românilor, ci al intereselor unor grupuri restrânse. 

Scandalul „Rabla pentru tractoare”. Fermierii mici „uitați” de ministru. 

Programul „Rabla pentru tractoare” a devenit un simbol al inechității. AFM, sub conducerea 

ministrului Fechet, a exclus din subvenție tractoarele mici și mijlocii, categoriile T1a, T2a etc., preferând 

să favorizeze doar marii fermieri și importatorii de utilaje scumpe. Aceasta este o lovitură dură pentru 

agricultorii români care lucrează pământul cu sudoare și sacrificii. De ce? Cine a primit șpaga cea mare? 

Ministrul a refuzat să dea explicații în Parlament, deși este obligat prin lege; se poartă ca un oligarh 

deasupra tuturor. O lună de scandal, niciun răspuns, niciun plan, doar tăcere și dispreț. 

Salina Praid, dezastrul care putea fi evitat. 

Inundarea Salinei Praid este rezultatul incompetenței criminale a miniștrilor de mediu, inclusiv 

al lui Fechet. Specialiștii au avertizat ani la rând despre pericolul pârâului Corund, dar autoritățile au stat 

cu mâinile în sân, lăsându-se blocate de ONG-uri finanțate de interese străine. Acum, un obiectiv 

strategic al României este pe cale să dispară, iar o comunitate întreagă suferă. Cine răspunde pentru asta? 

Romsilva, pădurarii umiliți și săraci. 
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Sub conducerea acestui Guvern, pădurarii sunt tratați ca niște cerșetori: nu primesc bani nici 

pentru uniforme, lucrează în zdrențe, mâncați de căpușe și țânțari. Nu au mașini de serviciu, merg prin 

noroi până la genunchi, salarii mici, bonuri tăiate, în timp ce „nobilimea” de la București înghite bugete 

de milioane de euro. 

Domnule Fechet, de cine apărați pădurea? De birocrații care vă pupă mâna sau de oamenii care 

o păzesc cu riscul vieții? 

Lux în vremuri de criză, 120 de milioane de lei pe mașini electrice. 

În timp ce economia românească suferă, Fechet aruncă 120 de milioane de lei pe mașini scumpe 

pentru primării. Suma asta putea salva tractoarele fermierilor sau pădurarii cu probleme reale, dar nu, 

prioritățile Guvernului sunt mașinile electrice ale baronilor locali, nu oamenii muncii. 

Plin de vorbe frumoase, de fiecare dată când se întâlnește cu presa, Mircea Fechet a demonstrat 

însă de fiecare dată că își bate joc de fermieri, favorizând marii proprietari, lasă să se distrugă patrimoniul 

național, vezi Salina Praid, disprețuiește pădurarii, în timp ce pădurea e jefuită. Cheltuie banii 

contribuabililor pe para-ndărăt politic, nu pe soluții reale. 

Cer demisia urgentă a ministrului Fechet și o anchetă parlamentară pentru toate aceste abuzuri, 

pentru că riscă ca noul Guvern să fie tot el sau Fechet 2.0. 

România merită mai mult decât minciuni și incompetență. 

Senator Constantin-Ciprian Iacob, Circumscripția nr.16 Dâmbovița (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Rodica Cușnir. 

Doamna Rodica Cușnir: 

Bună dimineața! 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Interpelare adresată Ministerului Finanțelor. 

Obiectul interpelării: „Eficientizarea procesului de comunicare privind redirecționarea a 3,5% 

din impozitul pe venit – costuri administrative inutile în contextul digitalizării” 

Stimate domnule ministru, 

Conform prevederilor Codului fiscal în vigoare, persoanele fizice și juridice pot redirecționa 

anual până la 3,5% din impozitul pe veniturile din salarii și asimilate către entități nonprofit sau unități 

de cult prin completarea și depunerea formularului 230. 
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În mod firesc, această facilitate fiscală este apreciată de contribuabili și de organizațiile 

beneficiare, contribuind la finanțarea activităților sociale, educaționale, medicale sau culturale din 

societatea civilă. 

Totuși, în contextul în care România se confruntă cu un deficit bugetar major și în care 

digitalizarea administrației publice este o prioritate națională, atrag atenția asupra unui aspect 

problematic: cheltuielile administrative semnificative generate de trimiterea prin poștă a notificărilor 

individuale către toți contribuabilii care au redirecționat aceste sume. 

În acest context, vă solicit următoarele informații oficiale: 

- Câte persoane fizice și juridice au redirecționat sume reprezentând până la 3% din impozitul pe 

venit în ultimii trei ani? 

- Care a fost costul total cu trimiterea notificărilor prin poștă în perioada analizată, inclusiv 

cheltuielile cu tipărirea, hârtia, logistica, distribuția poștală și resursa umană? 

- Care sunt motivele pentru care aceste notificări nu sunt transmise exclusiv prin mijloace 

digitale, de exemplu, Spațiul Virtual Privat, Ghișeul.ro, email sau sms, mai ales în cazul contribuabililor 

care dețin conturi online active? 

- Ce măsuri concrete are în vedere Ministerul Finanțelor pentru reducerea acestor costuri și 

tranzacția completă la comunicarea digitală în spiritul simplificării procedurilor administrative și al 

respectării principiilor de eficiență economică? 

Având în vedere angajamentele asumate de România privind digitalizarea serviciilor publice, 

solicit analizarea și regândirea acestei practici birocratice costisitoare în favoarea unei soluții moderne, 

eficiente și sustenabile. 

Vă mulțumesc anticipat și aștept cu interes răspunsul dumneavoastră în termenul prevăzut de 

lege. 

Cu considerație, senator S.O.S. România, Rodica Cușnir, ales în Circumscripția electorală nr.35 

Suceava. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Cătălin Silegeanu. 

Domnul Cătălin Silegeanu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Bună ziua, stimați colegi! 

Titlul declarației politice: „Îmbunătățirea absorbției fondurilor europene prin consolidarea 

expertizei locale: un apel la acțiune”. 
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Stimați colegi, 

Mă adresez dumneavoastră astăzi pentru a vă aduce la cunoștință o problemă esențială pentru 

dezvoltarea României: slaba absorbție a fondurilor europene. Consider că principala cauză a acestei 

probleme este lipsa de pregătire și cunoștințe în cadrul autorităților publice locale, în special a 

primăriilor, privind atragerea și gestionarea acestor fonduri vitale. 

De foarte multe ori, aceste instituții nu apelează la specialiști, iar proiectele care ar putea 

beneficia de finanțare europeană rămân doar niște idei pe hârtie, complet nevalorificate. Această situație 

este inacceptabilă având în vedere oportunitățile de dezvoltare și modernizare pe care fondurile europene 

le pot aduce comunităților noastre. De aceea propun să acționăm concret pentru a remedia această 

situație. 

Soluția pe care o sugerez constă în organizarea unor întâlniri de lucru și sesiuni de formare în 

colaborare cu specialiștii care au experiență în atragerea liniilor de finanțare europene. Aceste întâlniri 

ar trebui să includă și experți în cadrul ministerelor implicate care pot oferi ghidajul necesar instituțiilor 

locale pentru a asimila procesul complex de aplicare și gestionare a fondurilor. 

Astfel, vă anunț că în perioada următoare voi iniția organizarea unor întâlniri pentru județul 

Botoșani, aici, la Palatul Parlamentului. Aceste sesiuni vor oferi o platformă pentru schimbul de 

informații, construire de rețele și colaborare activă între autoritățile locale și experți. Este esențial să 

construim o rețea de suport care să ofere primăriilor și altor entități locale resursele și expertiza necesară. 

Doar astfel putem transforma oportunitățile în realitate și să asigurăm dezvoltarea comunităților noastre 

prin proiecte care să aducă un impact pozitiv durabil. 

Așadar, vă îndemn să sprijiniți inițiativa propusă de mine pentru a crea un cadru eficient de 

colaborare și suport între autoritățile locale și specialiști în atragerea fondurilor europene. 

Haideți să facem unul dintre cele mai importante progrese pentru țara noastră și să utilizăm pe 

deplin resursele pe care Uniunea Europeană ni le pune la dispoziție. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Ambrozie-Irineu Darău. 

Domnul Ambrozie-Irineu Darău: 

Mulțumesc. 

„România, complet nepregătită în fața efectelor crizei climatice”. 



 

- 11 - 

 

Luni, Bucureștiul a fost sub ape. La Filaret 50 de litri pe metrul pătrat într-o oră, la Băneasa 42 

în doar 30 de minute, străzi transformate în râuri, oameni prinși în mașini, infrastructură paralizată, 

copaci doborâți la pământ. 

În România fiecare ploaie torențială poate deveni o tragedie. Câte mașini trebuie să mai plutească 

pe bulevardele Capitalei ca să înțelegem că avem de-a face cu o urgență climatică? Nu mai plouă ca în 

manualul de geografie, plouă ca în filmele cu dezastre. Schimbările climatice nu mai sunt doar o 

predicție; sunt aici. Ne aflăm în plină criză climatică, nu mai vorbim de excepții, ci de o nouă normalitate 

a fenomenelor extreme. 

Galați, Harghita, Covasna sunt doar câteva dintre județele afectate de inundații catastrofale în 

ultima perioadă, afaceri ruinate și comunități distruse, precum în cazul dureros al Salinei Praid. Și este 

cu atât mai dureros că în România nicio autoritate, niciun minister, nicio agenție de mediu nu a depus 

până acum vreun proiect pentru a accesa fondurile europene de peste 250 de milioane de euro alocate 

țării noastre pentru reducerea riscului la inundații. 

Vor mai fi furtuni extreme, vor mai fi inundații. Schimbările climatice nu mai sunt o ipoteză, ci 

sunt o realitate care ne testează infrastructura, administrația și capacitatea de reacție, iar România, din 

păcate, pică test după test. Între timp, alte țări din Europa investesc în infrastructură verde, în educație 

climatică și în prevenirea dezastrelor. 

E nevoie să ne mișcăm. USR are deja un plan concret pentru adaptare climatică: folosirea 

fondurilor europene, modernizarea infrastructurii urbane, protejarea zonelor vulnerabile și adaptarea 

planificării urbane. Nu mai putem trata această temă ca pe un subiect de „vreme capricioasă”. E o politică 

publică vitală. 

Ploaia extremă care a inundat Bucureștiul nu este un accident, din păcate este viitorul și se va 

repeta; autoritățile de mediu trebuie să treacă de la reacție la prevenție, de la indiferență birocratică la 

curaj administrativ. Nu ne mai putem permite autorități de mediu care așteaptă să treacă furtuna ca să își 

reamintească ce aveau de făcut. 

Cei care încă neagă criza climatică sau spun că e o „făcătură” fie nu înțeleg știința, fie aleg 

deliberat să mintă și să propage dezinformare, iar minciuna, în fața unor realități precum cea de pe 9 

iunie, devine o formă de inconștiență criminală. 

Negarea realității nu ne salvează, doar ne scufundă mai repede. 

Irineu Darău, senator ales în Circumscripția nr.8 Brașov 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Dau în continuare cuvântul doamnei senator Doina-Elena Federovici. 
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Doamna Doina-Elena Federovici: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Voi susține astăzi o declarație politică. 

„PSD a guvernat și guvernează pentru români, cu responsabilitate, transparență și rezultate 

concrete”. 

Distinși colegi, 

Partidul Social Democrat rămâne dedicat unui angajament clar: să pună oamenii pe primul loc 

prin politici responsabile, transparente și prin fapte care îmbunătățesc viața românilor. Într-un context 

economic și social complex, noi credem că politica adevărată înseamnă acțiuni concrete, nu doar vorbe 

mari sau promisiuni. 

Ultimii trei ani au fost pentru noi o perioadă de progres real și măsurabil: pensia medie a crescut 

cu 80%, salariul minim cu 75%, iar investițiile publice au ajuns la un nivel istoric reprezentând 7,8% 

din PIB, cea mai ridicată pondere din întreaga Uniune Europeană. Aceste cifre nu sunt doar statistici, ci 

o gură de oxigen pentru milioane de români care simt în buzunar și în traiul cotidian schimbarea pe care 

o aduce guvernarea PSD. 

Pe planul investițiilor în infrastructură, PSD a deblocat proiecte majore de interes național, cum 

sunt Autostrada „Moldovei” și Autostrada „Unirii”, care asigură conectivitatea între regiunile istorice 

ale României și Vestul Europei. Ritmul construirii de autostrăzi este în prezent de câteva ori mai mare 

decât în guvernările anterioare, indiferent de culoarea politică, fapt ce confirmă eficiența și angajamentul 

nostru pentru dezvoltare. 

În acest cadru este important să subliniem că politica responsabilă nu este despre polemici sau 

critici sterile, ci despre rezultate concrete care să schimbe viața oamenilor. Este firesc ca în dezbaterea 

publică politicienii să își exprime punctele de vedere, însă noi, social-democrații, nu putem accepta să 

primim lecții de la partidele care atunci când au guvernat România au pus accent doar pe austeritate și 

nu au reușit să aducă o îmbunătățire reală a nivelului de trai pentru cetățeni. 

Este ușor penibil să dai lecții când tu, ca partid, nu ai oferit soluții viabile, iar oamenii au suferit 

în perioadele în care ai fost la guvernare. Guvernarea înseamnă să găsești răspunsuri la nevoile 

oamenilor, să faci echilibru între resurse și priorități și să muncești zi de zi pentru o țară mai bună. PSD 

este partidul care vine cu fapte și angajamente clare pentru o Românie modernă, echitabilă și dezvoltată. 

Vom continua să fim parteneri pentru toate comunitățile din țară și să construim împreună cu 

românii o viață mai bună pentru fiecare. 

Vă mulțumesc. 

Senator PSD de Botoșani, Doina-Elena Federovici 
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Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. (Aplauze.) 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Costache Chertif. 

Domnul Costache Chertif: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Declarația mea politică de astăzi se intitulează: „Stop amestecului maghiar! Cer clarificări 

urgente privind vizita președintelui Ungariei în România”. 

Domnule președinte al Senatului, 

Stimat auditoriu, 

În ultimele zile am asistat la un spectacol jenant și profund îngrijorător, șeful statului maghiar, 

Tamás Sulyok, a efectuat o așa „vizită privată” pe teritoriul României, vizită care însă a avut toate 

caracteristicile unei misiuni oficiale. Această situație nu este nouă, este doar un ultim episod dintr-un șir 

lung de încălcări a protocolului diplomatic și a suveranității noastre naționale. 

„Vizita privată” a președintelui Ungariei a fost, de fapt, o misiune politică; spun asta pentru că, 

potrivit comunicatelor oficiale maghiare, domnul Sulyok a vizitat „Ținutul Secuiesc”, o denumire 

inexistentă în dreptul internațional și o provocare la adresa integrității teritoriale a României. El a întâlnit 

oficiali locali, a participat la evenimente politice și a folosit platforma acestor întâlniri pentru a transmite 

mesaje politice. Aceasta nu este o vizită privată, este o încercare flagrantă de a legitima narative 

separatiste. 

Și aici trebuie să vorbim însă de complicitatea tacită a autorităților românești cu factorul politic 

de la Budapesta. Mai grav este faptul că, se pare, autoritățile noastre au oferit sprijin logistic și protecție 

oficială acestei vizite. Dacă a fost o simplă vizită privată, de ce a fost nevoie de implicarea forțelor de 

ordine române? Cine a dat ordinul ca jandarmii și polițiștii noștri să protejeze un șef de stat străin care 

vine să facă politică pe teritoriul românesc? 

De asemenea, este cazul să ne referim la lipsa de fermitate din partea diplomației române. De 

câte ori mai trebuie să repetăm? Fiecare vizită neanunțată, fiecare declarație care promovează ideea unui 

„Ținut Secuiesc”, cred că trebuie să primească un răspuns ferm și imediat. Unde este reacția Ministerului 

Afacerilor Externe? A fost convocat ambasadorul Ungariei? A fost transmis un protest oficial? 

Dacă nu, de ce? Dacă da, de ce nu a fost făcut public? 

Stimați colegi, România nu este stat vasal Ungariei. Nu putem tolera ca politicienii maghiari să 

vină să-și testeze limitele suveranității noastre. Dacă continuăm să închidem ochii vom trimite un mesaj 

periculos: că România este, de fapt, tratată ca o zonă gri de influență maghiară. 

Aceasta nu este doar o problemă diplomatică, este o problemă de securitate națională. 
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Vă mulțumesc. 

Senator de Maramureș, Circumscripția nr.26, dr.Costache Chertif (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Remus Negoi. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Întrebare adresată doamnei secretar general al Guvernului, doamna Cristina Trăilă. 

Instituția prefectului Constanța v-a solicitat un punct de vedere față de modalitatea prin care 

persoane cu funcții de conducere din cadrul Autorității Naționale pentru Protecția Consumatorului, 

Comisariatul Județean pentru Protecția Consumatorilor Constanța, înțeleg să interpreteze și să aplice 

legislația specifică în materie, pe raza județului Constanța. 

În fapt, mai mulți primari ai UAT-urilor riverane Mării Negre, declarate stațiuni turistice de 

interes național, au sesizat instituția prefectului județului Constanța cu privire la o adresă venită din 

partea domnului comisar șef adjunct prin care, sub imperiul săvârșirii unor posibile infracțiuni, au fost 

atenționați de posibila aplicare greșită a Hotărârii de Guvern nr.559/2001 privind unele măsuri de 

comercializare a produselor alimentare și nealimentare în stațiunile turistice. 

Mai mult, agenții economici din stațiunile de pe litoral s-au plâns de aplicarea discreționară și 

fără temei a prevederilor HG nr.559/2001. Astfel, norma juridică instituită de HG nr.559/2001 la art.2: 

„Comercializarea produselor nealimentare, a produselor alimentare preambalate, precum și a legumelor 

și fructelor se face în zone/spații stabilite de autoritățile administrației publice locale, cu avizul 

Ministerului Turismului, și care îndeplinesc condițiile impuse de normele sanitare.” Se interpretează în 

sensul dat de legiuitor și nu ca pe o interdicție de autorizare a magazinelor alimentare în stațiunile 

turistice, așa cum s-a lăsat a se înțelege din adresa ANPC 41 274 din 8 mai 2025. 

Aplicarea HG nr.559 este abuzivă în acest caz, fără temei legal. De ce? Pentru că HG nr.551… 

nr.559 reglementează unitățile unde produsele alimentare sunt rezultat al unui proces de pregătire și 

vânzare în cadrul aceleiași unități. Astfel, HG-ul respectiv nu se aplică unităților de tip „magazin 

alimentar”. Conform normelor de autorizare, chiar și un supermarket este unitate specializată pentru că 

își ia autorizații de la instituții publice, în speță și de la DSV. 

Pe cale de consecință, primăriile nu pot fi obligate să nu mai emită avize. 

HG nr.559/2001 a fost gândită să reglementeze comerțul ambulant, ori o unitate care are aviz de 

la DSV, aviz de funcționare, fie că se numește „magazin alimentar” sau „supermarket”, nu desfășoară 
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comerț ambulant. La fel de important, interpretarea HG nr.559, în sensul ANPC, nu se poate aplica doar 

în județul Constanța, neinterpretându-se în acest fel în orice altă stațiune turistică din țară. 

Ținând cont de cele prezentate mai sus, vă rog să îmi comunicați următoarele: 

1. Vă rog să precizați dacă Autoritatea Națională pentru Protecția Consumatorului, Comisariatul 

Județean Constanța, are competențe în îndrumarea și stabilirea în sarcinile autorităților publice locale a 

unor obligații în domeniul autorizării agenților economici care desfășoară activități comerciale. 

2. Dacă interpretarea Autorității Naționale pentru Protecția Consumatorului, Comisariatul 

Județean Constanța, este corectă. 

Aștept răspuns în scris. 

Senator Remus Negoi 

Și mai am o singură întrebare, domnule președinte. Încă o întrebare. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă rog, domnule senator. 

Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Mulțumesc. 

O nouă întrebare adresată tot doamnei secretar general al Guvernului, doamna Cristina Trăilă. 

De foarte mult timp, primarul municipiului Constanța, Vergil Chițac, a impus ca desfășurarea 

ședințelor Consiliului Local al Municipiului Constanța să se desfășoare numai în format online, 

încălcând grav prevederile Codului administrativ. 

Având în vedere prevederile art.139 alin.(6) din Ordonanța de urgență a Guvernului nr.57/2019, 

privind Codul administrativ, cu modificările și completările ulterioare, conform cărora: „Consiliul local 

poate stabili ca unele hotărâri să fie luate prin vot secret. Hotărârile cu caracter individual cu privire la 

persoane sunt luate întotdeauna prin vot secret, cu excepțiile prevăzute de lege.” 

Ținând cont de faptul că ședințele Consiliului Local al Municipiului Constanța se pot desfășura 

conform deciziei primarului prin intermediul platformei Microsoft Teams, conform deciziei acestuia, vă 

rog să-mi comunicați următoarele: 

1. Dacă platforma Microsoft Teams, utilizată de Primăria Municipiului Constanța, poate asigura 

secretul votului în sensul art.139 alin.(6) din OUG nr.57/2021… 2019 privind Codul administrativ, cu 

modificările și completările ulterioare? 

2. Dacă nu, ce măsuri administrative urgente veți lua pentru a restabili legalitatea acestor ședințe 

de consiliu local? 

Aștept răspuns scris. 

Remus Negoi, senator de Constanța 
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Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Nicolae Neagu. 

Domnul Nicolae Neagu: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Bună dimineața, stimați colegi! 

Cu permisiunea dumneavoastră, o declarație politică scurtă, am și două întrebări, dacă una îmi 

permiteți, mulțumesc mult. 

Declarație politică. 

„Maturitatea politică trebuie să primeze în formarea unui Guvern majoritar, stabil, care să aibă 

un sprijin politic real în Parlament”. 

Stimate domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

România traversează o perioadă de incertitudine politică într-un context intern, dar și 

internațional extrem de complex. De la crizele economice și sociale până la provocările externe este 

evident faptul că, instabilitatea politică adâncește și mai mult provocările actuale. Necesitatea formării 

unui Guvern majoritar, stabil, care să reziste pe o perioadă de trei ani și jumătate, o consider „urgență 

națională”. 

Lipsa unei majorități guvernamentale coerente duce la blocaje legislative, la pierderea 

finanțărilor esențiale, amână reformele și alimentează și mai mult neîncrederea cetățenilor în clasa 

politică. În fața situației politice actuale este responsabilitatea noastră, în calitate de reprezentanți aleși 

ai poporului, să punem interesele României mai presus de orice fel de calcule electorale sau orgolii de 

moment. România va avea nevoie de o guvernare coerentă, de un Guvern, cu o majoritate parlamentară 

solidă, capabil să asigure stabilitate, să adopte reformele asumate prin Planul național de redresare și 

reziliență, să atragă fondurile europene disponibile, dar și să aplice politici publice în beneficiul 

cetățenilor. 

Orice formă de Guvern minoritar sau de coaliție fragilă va aduce și mai multă instabilitate. Fac 

apel la responsabilitatea politică din partea tuturor partidelor politice pentru a sprijini dialogul politic și 

pentru a construi o majoritate stabilă și asumată în interesul național. Cetățenii români au nevoie de 

stabilitate, progres și un trai decent. România are nevoie de guvernare, decizii și reforme pentru 

echilibrarea situației economice în următorii ani. 
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Avem astăzi un președinte conectat la problemele țării, care caută soluții pentru reducerea 

deficitului bugetar și pentru a crea premisele unei dezvoltări susținute a țării, sprijinit de un Guvern 

legitim, cu lideri integri, competenți și loiali interesului public, care au viziune și capacitatea necesară 

pentru a gestiona responsabilitățile situației economice actuale, președintele României va reuși prin 

rezultate concrete să le dea românilor încrederea în stat, în instituții și în democrație. 

Cu deosebit respect, Nicolae Neagu, senator PNL de Sibiu. 

Și cu permisiunea dumneavoastră, întrebare adresată domnului ministru Radu Marinescu, 

ministrul justiției. 

Stimate domnule ministru, 

Doresc să supun atenției dumneavoastră situația îndelung amânată a proiectului de reabilitare a 

Palatului de Justiție din municipiul Sibiu, o investiție de interes major pentru comunitatea locală și pentru 

buna desfășurare a actului de justiție, cu o istorie de aproape trei decenii și care, din păcate, continuă să 

se confrunte cu întârzieri semnificative și termene incerte. 

Potrivit informațiilor, în anul 2006-2026, este prevăzută finalizarea procedurilor de expertiză 

tehnică necesare consolidării construcției, iar darea în funcțiune a clădirii este estimată abia în anul 2030. 

În acest context, instanțele din municipiul Sibiu desfășoară în continuare activitatea în spații temporare. 

În acest sens, vă rog să comunicați în scris, care este stadiul actual al proiectului de reabilitare, 

conform datelor deținute de Ministerul Justiției? Ce fonduri au fost alocate și care este bugetul estimat 

necesar pentru finalizarea investiției? Aș aprecia dacă ați putea detalia care sunt cauzele concrete care 

au condus la întârzierea acestui proiect și ce măsuri sunt avute în vedere pentru a asigura respectarea 

unui calendar de implementare pentru a urgenta realizarea acestui obiectiv de importanță strategică 

pentru județul Sibiu? 

Mulțumesc. 

Și menționez că solicit răspunsul dumneavoastră în scris. 

Un minut dacă mai îmi permiteți, domnule președinte. 

Întrebare adresată domnului ministru Sorin Grindeanu, ministrul transporturilor și infrastructurii. 

Stimate domnule ministru, 

Doresc să aduc în atenția dumneavoastră o problemă gravă ce afectează siguranța rutieră la 

nivelul întregii țări și la nivelul județului Sibiu, din păcate, cu implicații directe asupra vieții și sănătății 

participanților în trafic. Potrivit datelor furnizate pe 2024, aproximativ 26 din vehiculele verificate în 

trafic de inspectorii Registrului Auto Român din județul Sibiu prezentau deficiențe tehnice majore sau 

probleme legate de documentație. 
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Defecțiunile semnalate au vizat în principal sistemul de: iluminare, frânare, suspensie, realitate 

care indică un risc major pentru siguranța rutieră și indică semne de întrebare cu privire la eficiența 

actualelor politici de control tehnic în trafic. 

În acest context, vă rog să-mi comunicați care este strategia Ministerului Infrastructurii și 

Transporturilor în ceea ce privește creșterea frecvenței și eficienței controalelor tehnice în trafic, mai 

ales în acele județe unde s-au semnalat astfel de probleme? 

Vă solicit să menționați dacă există o statistică detaliată la nivel național și ce măsuri intenționați 

să luați în acest an și în anul viitor? 

Mulțumesc și menționez că solicit răspunsul dumneavoastră în scris. 

Nicolae Neagu, senator PNL de Sibiu 

Mulțumesc mult de tot, domnule președinte și dumneavoastră, stimați colegi. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Mihai Daniela. 

Doamna Daniela Mihai: 

Bună ziua, domnule președinte! 

Mulțumesc. 

Pentru că săptămâna trecută s-a aprobat o propunere legislativă pe data de 02.06.2025, referitor 

la luna martie, luna femeilor, am făcut o declarație politică. 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Susțin cu toată convingerea propunerea legislativă care declară luna martie drept „Luna 

Femeilor”. 

Este mai mult decât un gest simbolic, este o recunoaștere firească a rolului pe care femeile îl au 

în toate domeniile vieții; în primul rând, în familie, în educație, în sănătate, în economie, în administrație 

și în politică. În fiecare comunitate, femeile sunt adesea cele care țin lucrurile împreună: cu muncă, cu 

grijă, cu răbdare și cu foarte multă putere. 

Luna martie a fost dintotdeauna legată în conștiința noastră, a tuturor, de feminitate, de primăvară 

și mai ales de viață. Însă, dincolo de flori, de urări, e important să trecem la fapte, să transformăm această 

lună într-un prilej concret de promovare a egalității de șanse, de susținere a celor care muncesc, care 

îngrijesc, care educă și care construiesc. În această lună vom celebra forța, grația și determinarea 

femeilor în lupta pentru egalitate, pentru drepturi și mai ales pentru respect. Prin această inițiativă se 
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încurajează instituțiile publice și societatea civilă să organizeze acțiuni, campanii și proiecte care să 

aducă în prim-plan femeile care merită vizibilitate, respect și susținere. 

Este un pas mic, dar un mesaj mare, acela că în România femeile contează, nu doar pe 8 martie, 

nu doar în luna martie, ci în fiecare zi. 

Vă mulțumesc. 

O zi bună! 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Daniela Ștefănescu. 

Doamna Daniela Ștefănescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Subiectul declarației politice este: „Educația scapă de sub control – cei mai puțini elevi înscriși 

la Bacalaureat din ultimii 20 de ani”. 

Stimați colegi, 

Ne aflăm, fără îndoială, în fața uneia din cele mai grave realități ale sistemului educațional 

românesc din ultimele decenii. Conform datelor oficiale furnizate de Ministerul Educației, doar 94 400 

de elevi din promoția curentă s-au înscris la examenul de Bacalaureat. Cel mai mic număr din ultimii, 

cel puțin, 20 de ani. Este o statistică rece, dar în spatele ei se ascund drame personale, visuri frânte și 

generații pierdute. Această cifră ar trebui să declanșeze starea de urgență în educație; nu este doar o 

scădere, este o prăbușire. 

În urmă cu un an erau 119 042 de înscriși, astăzi avem cu peste 24 000 mai puțin, în urmă cu 

două decenii, în 2008, România avea 209 000 elevi, din promoția curentă, înscriși la Bacalaureat, astăzi 

avem mai puțin de jumătate, dar ceea ce ar trebui să ne îngrijoreze și mai tare este faptul că aproape un 

sfert din elevii care au început clasa a XII-a în septembrie 2024, nu au ajuns să se înscrie la examenul 

de Bacalaureat. Vorbim de peste 28 600 de elevi, echivalentul la 1 144 de clase, care au fost prezenți în 

septembrie și au fost pierduți pe parcursul anului școlar, au fost împinși spre abandon de un sistem care 

nu i-a susținut, nu i-a pregătit și nu i-a motivat. 

Este al treilea cel mai mare procent de „dispăruți” dintr-o promoție din ultimii 5 ani. Vorbim de 

tineri care s-au dus acasă, care s-au dus la muncă, care s-au dus în alte țări sau poate mai grav, s-au dus 

într-o zonă a neîncrederii și renunțării. Acești copii nu sunt doar niște cifre, sunt victimele unei politici 

educaționale incoerente și iresponsabile. 

Stimați colegi, 
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Acești elevi nu au eșuat, au fost abandonați. De cine? De cei aflați la conducerea Ministerului 

Educației, de guvernele succesive care au amânat reformele, care au întârziat manualele, care au tăiat 

din bugetul educației și care au tratat școala românească cu dispreț. Ani de zile politicienii aflați la 

guvernare au mimat reforma, au folosit educația ca un sistem electoral și au sacrificat viitorul copiilor 

noștri. Să ne amintim, elevii care au susținut astăzi Bacalaureatul sunt prima generație care a început 

clasa pregătitoare în 2012, o generație tratată ca un experiment; la gimnaziu nu au avut manuale la timp, 

nu au avut profesori pregătiți pentru noile programe, la liceu au învățat după curriculumuri vechi, 

dinainte de nașterea lor, pentru că deciziile politice au abandonat orice urmă de reformă. 

Această generație nu a avut șansa de a învăța într-un sistem adaptat realităților secolului 21, nu 

li s-a oferit predictibilitate, sprijin sau echitate, în schimb li s-au oferit promisiuni goale, experimente 

legislative și birocratice. Este cinic să le cerem acestor tineri performanță, în timp ce conducerea 

sistemului de educație nu a fost capabilă să le asigure un cadru decent de învățare. Este imoral să vorbim 

despre „valoare” și „merit” într-un sistem care își pierde anual zeci de elevi fără să clipească. 

Această criză nu mai poate fi ignorată, nu putem merge mai departe ca și cum nimic nu s-ar fi 

întâmplat. Este timpul să construim un sistem educațional echitabil, previzibil, adaptat generațiilor de 

azi, nu celor de acum 20 de ani. Este timpul ca educația să nu mai fie lăsată pe ultimul loc în buget, în 

priorități, în agendele de partid. 

Dacă vom continua să ignorăm această… aceste semnale de alarmă, nu doar Bacalaureatul va fi 

în colaps, va fi în colaps întreaga noastră societate. Fiecare dintre noi are obligația să trateze acest subiect 

ca o prioritate națională, avem nevoie de un pact real pentru educație, nu de angajamente formale, avem 

nevoie de investiții, coerență legislativă, formare profesională pentru cadrele didactice și mai ales, mai 

ales, de o viziune care să nu se schimbe de la un mandat la altul. 

Generația 2012-2025 ne-a dat un semnal de alarmă, haideți să nu-l ignorăm. 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Olga Onea. 

Doamna Olga Onea: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Bună dimineața, stimați colegi! 

Interpelarea mea de astăzi este adresată domnului ministru Sebastian-Ioan Burduja, Ministerul 

Energiei. 

Obiectul interpelării: „Explozie în piața prețurilor la energia electrică” 
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Stimate domnule ministru, 

Odată cu încheierea perioadei de plafonare a tarifelor energiei electrice și implicit a plății 

compensațiilor către furnizori, facturile consumatorilor, după toate datele din piață, se vor dubla. Spre 

surprinderea celor care urmăresc piața, producătorii finali vând energie la prețuri foarte mari, de peste 

600 de lei megawatt-ul, raportat la costurile de producție. Ca urmare, restul pieței se aliniază acestor 

prețuri. 

Vă pun în vedere faptul că furnizorii se plâng că ei sunt cei care susțin plafonul, practic susțin 

statul român care nu este capabil să acopere datoriile cumulate în cuantumul diferențelor neplătite pentru 

plafonare. 

În contextul dat, vă solicit să răspundeți cu celeritate la următoarele întrebări: 

- De ce marii producători de energie, respectiv Hidroelectrica și Nuclearelectrica, vând energie 

la prețuri uriașe față de costurile de producție? Spre exemplu, conform raportărilor din piață, 

Nuclearelectrica, operatorul centralei nucleare de la Cernavodă, controlat de stat, a scos la vânzare la 

începutul anului curent, patru pachete de energie electrică cu livrare în bandă în perioada 1 iulie 2025 – 

31 decembrie 2026, prețul final de vânzare a acestor pachete a fost cuprins între 623 și 625 lei megawatt-

ul. 

- De ce marii producători de energie nu vin cu o ofertă personalizată pentru a răspunde, astfel, 

clienților finali care sunt marii producători de energie din piață, știut fiind faptul că 90% din energie se 

vinde în bandă? 

- Cum a ajutat statul român clienții finali, mari și mici, prin plafonare, având în vedere faptul că 

diferența de plafon este plătită nu de stat, ci tot de cetățeanul român? 

- Cum va rezolva statul român plățile către toți furnizorii de energie, datorii cumulate care ar 

trebui plătite tot de la bugetul de stat? 

Aștept de la dumneavoastră răspuns în scris. 

Senator Olga Onea, Galați 

Mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. 

Invit la microfon în continuare pe domnul senator Ștefan Geamănu. 

Domnul Ștefan Geamănu: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi senatori, 

Titlul declarației mele politice se intitulează: „USR – cucul politic al României”. 
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Avem datoria să spunem lucrurilor pe nume, mai ales atunci când ipocrizia și oportunismul 

politic ating cote absurde. 

În ultimele luni, useriștii, specialiști în a poza în salvatori, s-au cățărat fără rușine pe spatele 

președintelui impus, Nicușor Dan, pretinzând în mod mincinos că sprijinul pe care îl are din partea 

electoratului le aparține lor. Este o fraudă morală, este o manipulare de-a dreptul grosolană a opiniei 

publice. 

Acești politicieni, care astăzi se îmbracă în imaginea lui Nicușor Dan, sunt aceeași care ieri l-au 

marginalizat, l-au forțat să plece din partidul pe care chiar el l-a fondat, iar acum vin și culeg roadele 

fraudării alegerilor din 18 mai 2025, de parcă ar fi munca lor. Asta nu mai e politică, e parazitism. 

Comportamentul USR în acest context îmi amintește de pasărea cuc, un parazit în lumea 

păsărilor, cucul nu-și crește propriul pui, în schimb își depune ouăle în cuibul altora, împingând ouăle 

gazdei afară, doar pentru a-și perpetua specia în mod parazitar. 

Așa și USR, își depune „ouăle” politice în cuibul electoral al altora și apoi pretinde că puiul 

crescut acolo e al lor. Calcă pe „ouăle” muncii altor formațiuni și-și promovează propriii oameni și 

propriile interese, deși nu le aparține meritul. S-au specializat în confiscarea simbolurilor, a discursului, 

a meritelor, dar când vine vorba de responsabilitate dau bir cu fugiții. Sunt vocali doar când e vorba de 

imagine, dar muți când trebuie să-și asume faptele. În Parlament au același discurs: superior, 

autosuficient, rupt de realitate, însă în spatele vorbelor nu există nimic concret, doar gălăgie. România 

n-are nevoie de cucii politici. 

Avem nevoie de oameni care nu doar vorbesc frumos, ci și construiesc, care nu trăiesc din 

imaginea altora, ci din munca proprie. 

USR-ul, așa cum funcționează astăzi, este un proiect terminat, un experiment eșuat care trăiește 

din amintiri și din imaginea unui om pe care l-au trădat. A venit vremea să spunem clar: electoratul nu 

se fură, încrederea oamenilor nu se deturnează și voturile nu se câștigă mimând reformismul, ci prin 

consecvență, onestitate și respect față de cei care te-au susținut. 

USR s-a vândut repede și ieftin, nu luptă cu sistemul, e bine înfipt în el, „e aceeași Mărie, cu altă 

pălărie”; doar ambalajul e mai lucios, dar marfa e stricată. 

Cu deosebită considerație pentru poporul român, Ștefan Geamănu, senator AUR, Circumscripția 

electorală nr.43 diaspora. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Andrei-Emil Dîrlău. 

Domnul Andrei-Emil Dîrlău: 

Mulțumesc, domnule președinte. 
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Declarație politică. 

„LGBT-izarea României în mandatul președintelui Nicușor Dan”. 

În ultima zi în care mai deținea funcția de primar al Capitalei, Nicușor Dan a aprobat marșul 

LGBT „Bucharest Pride 2025”. Pentru această paradă a deșănțării s-a fixat deliberat, cu neobrăzată 

ostentație, data de 7 iunie – ajunul sfintei sărbători a Rusaliilor. Știm că Cincizecimea celebrează 

întemeierea Bisericii lui Hristos, fiind în același timp inversul turnului Babel. Cele două evenimente 

biblice au un simbolism opus cu dublă simetrie. 

Cincizecimea e praznicul puterii unificatoare a harului. Acum, pogorârea Duhului Sfânt 

contracarează vechea fărâmițare lingvistică a neamului omenesc, odată cu multiplicarea limbilor la 

turnul Babel. Pedeapsa polyglossiei, aplicată trufiei babelice, e abolită de minunea glosolaliei, dăruită 

smereniei apostolice. Tendința către fragmentare și dezintegrare comunicațională, cauzată de dispersarea 

lingvistică de la Babel, e oprită, inversată de efectul reintegrator al harismei translației în Duh. Odată cu 

întemeierea Bisericii, reunificarea tuturor limbilor la Cincizecime când apostolii grăiau în toate limbile, 

iar pe buze era o singură limbă a mărturiei, ca edificiu divin uman, fondat de Dumnezeu-omul, Biserica 

e opusul turnului Babel, edificiu pur omenesc, fondat de omul-Dumnezeu fără Dumnezeu. 

Hubrisul narcisist al constructorilor unui Babel zidit din pământ ars, inspirați de duhul luciferic 

ce a aruncat lumea în confuzie poliglotă, e răscumpărat de zelul misionar al apostolilor, ce se fac pe ei 

pietre vii ale zidirii eclesiei, edificiu spiritual divino-uman, ce va dăinui ca lăcaș al Duhului Sfânt. Ei 

bine, promenada depravării curcubeiste reiterează obraznica mândrie babelică a insului fără Dumnezeu, 

ce-l sfidează pe Dumnezeu și legile creației, afirmând așa-zisul drept de a schimonosi firea și a-și 

confecționa un număr nelimitat de sexe; mai ales într-o zi simbolică, „Gay Pride” e un afront adus 

identități spirituale a românilor. 

Aprobarea lui de Nicușor Dan, când era încă primar, reflectă promovarea fără rezerve a agendei 

globaliste neomarxiste, o ideologie contrară învățăturii creștine, familiei formate din bărbat și femeie, 

atac la adresa sufletului românesc ce ne subminează valorile fundamentale. 

Biserica consideră că astfel de manifestări desfășurate oricând de-a lungul anului, cu atât mai 

mult în preajma sărbătorilor creștine, sunt o batjocură la adresa credinței, moralei și tradițiilor. Familia, 

piatra de temelie a societății, e amenințată de promovarea agresivă a ideologiei LGBT ce contrazice 

Scriptura. Organizațiile pro-familie avertizează: România riscă să devină teren de experiment pentru 

agende ideologice ce ne amenință credința și chiar sănătatea copiilor noștri. Sunt temeri că tendința de 

promovare a ideologiei LGBT se va amplifica în mandatul lui Nicușor Dan, sub pretextul unui „parcurs 

european”. Imediat de altfel, după alegerea lui Nicușor Dan, organizațiile LGBT au cerut legalizarea 
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parteneriatului civil și prevederi pentru transgenderi, profitând de sprijinul dat lui Nicușor Dan în 

campanie. Asta ridică întrebări privind prioritățile lui ca lider al națiunii. 

Facem un apel către românii cu bun-simț să se opună „LGBT-izării” României sub Nicușor Dan. 

România trebuie să rămână o țară creștină, ancorată în valorile creștine, și nu o colonie ideologică. Ne 

unim în rugăciune și acțiune pentru a apăra credința, familia și copiii noștri. 

Și o interpelare către domnul Sebastian Burduja, ministrul energiei. 

Anul trecut s-a elaborat „Strategia Energetică a României 2025 – 2035, cu perspectivă 2050”. 

Începând de la 1 iulie, compensarea prețurilor la energie va înceta, niciun sector economic nu va mai fi 

competitiv cu aceste prețuri. 

Întrebări: 

- Care sunt studiile ce au stat la baza întocmirii strategiei? Cine le-a întocmit? Unde pot fi ele 

găsite? Vă rugăm să ni le transmiteți. 

- Ce documente decurg din strategie? Dacă există plan de acțiune, programe naționale, vi le 

solicit. 

- Cum apreciați că va evolua costul marginal de sistem în perioada 2025 – ‘35 și în perspectiva 

lui 2050? Și privind Hidroelectrica, oprirea compensării prețurilor de la 1 iulie va afecta nivelul de trai?  

Dumneavoastră, personal, domnule Burduja, ați îndrumat românii să se adreseze Hidroelectricii 

pentru un contract avantajos. Cantitatea de energie produsă de Hidroelectrica e limitată. Pentru a 

satisface multe cereri, Hidroelectrica va trebui să cumpere energie de pe piață, ceea ce va mări prețul și 

mai mult. În acest fel, valoarea de piață a Hidroelectricii va scădea. 

Vă întreb, care e scopul real pentru care, domnule ministru, ați îndrumat românii să încheie 

contracte cu Hidroelectrica? Vreți s-o privatizați? Aveți în vedere devalorizarea acțiunilor Hidroelectricii 

încât cei interesați să o cumpere mai ieftin, producând încă o pagubă statului român? 

Doresc un răspuns complet privind întreaga problematică. 

Vă mulțumesc, domnule președinte. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Virgiliu-George Vlăescu. 

Domnul Virgiliu-George Vlăescu: 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Interpelare adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul agriculturii și dezvoltării. 
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Obiectul interpelării: „Fermierii din zona de munte a județului Suceava au fost abandonați. Cine 

răspunde și ce soluții aveți la Ministerul Agriculturii pentru fermierii din zona de munte a județului 

Suceava?” 

Domnule ministru, 

Grupul francez Lactalis a închis în 2020 fabricile de la Floreni și Vatra Dornei ale Dorna Lactate, 

prima sa achiziție pe piața românească, iar cei 400 de angajați au fost concediați. Decizia a fost 

argumentată prin faptul că au fost epuizate toate încercările de eficientizare a activității în cele două 

fabrici, luând în considerare și noua realitate economică, care determină Lactalis să-și adapteze planurile 

pentru a rămâne competitivi în industrie. Portofoliul de lactate LaDorna este produs în celelalte fabrici 

românești ale grupului; brandul LaDorna a rămas pe piață. Astfel, producția pentru portofoliul brandului 

LaDorna a fost împărțit între fabrica Albalact din Oiejdea, județul Alba și fabrica Covalact din Sfântul 

Gheorghe, județul Covasna. 

La acea dată s-a anunțat că Lactalis va mai cumpăra laptele de la localnicii din Vatra Dornelor, 

lucru care astăzi nu se mai întâmplă, aceștia fiind abandonați și de Lactalis și de statul român. Fermierii 

sunt obligați să treacă la producția de produse finite ca să supraviețuiască: cașcaval, smântână și nu pot 

trece la… de taxa de raft și celelalte taxe din supermarketuri. 

Cu alte cuvinte, brandul LaDorna are valoare economică, dar laptele din zona Dornelor „nu mai 

este bun”, fermierii din zona Dornelor nu pot utiliza brandul care spune, practic, că: „vindem laptele și 

produse din lapte din zona Dorna.” Dar Lactalis, cu lapte adus din alte zone, chiar din străinătate, pot 

spune acest neadevăr și chiar să eficientizeze vânzarea produselor LaDorna. 

Solicităm să trimiteți Corpul de control al Ministerului Agriculturii, împreună cu reprezentanții 

ANSVSA, să implicați și Oficiul pentru Protecția Consumatorului, care să evalueze dacă nu este o 

problemă în utilizarea brandului LaDorna cu lapte din Ungaria sau din Covasna și dacă nu este 

înșelăciune sau concurență neloială. 

Fermierii din județ vindeau laptele către Dorna Lactate și acum nu mai au cui să-l vândă. De 

asemenea, 400 de locuri de muncă au fost sacrificate din dorința Lactalis de a vinde produse LaDorna 

făcute în județul Covasna. 

Solicităm să vă implicați pentru ca marca LaDorna să fie donată de francezii de la Lactalis unei 

federații de fermieri din județul Suceava. 

Față de această situație vă adresăm următoarea interpelare: 

- La ce dată veți trimite Corpul de control al Ministerului Agriculturii să identifice respectarea 

condițiilor și asumărilor de la data închiderii fabricii LaDorna și ce soluții aveți pentru fermierii din zona 

de munte a județului Suceava? 
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Solicităm răspuns în scris și oral. 

Senator Vlăescu Virgiliu-George, Circumscripția nr.35 Suceava (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Mircea-Ionuț Sandu. 

Domnul Mircea-Ionuț Sandu: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Titlul declarației politice este: „«Cash is the king». Mutarea plăților exclusiv prin carduri sau 

online ne va face vulnerabili în fața unei noi naționalizări”. 

Stimați colegi, 

Presa a publicat recent informația că guvernanții pregătesc o taxă pe fiecare tranzacție bancară 

sau online care are loc în România. Nimic nu e scutit, de la plata facturilor la cumpărarea alimentelor, 

achiziționarea unei mașini, împrumutarea rudelor sau achiziția unei perechi de șosete. Această taxă pe 

care ei o denumesc infinitezimală este posibilă doar într-un sistem opresiv de tip Big Brother, în care 

banii munciți cu greu nu ne mai aparțin, iar statul și băncile pot decide oricând, nu doar să ne blocheze 

banii, ci să ni-i ia de-a dreptul. 

Trebuie spus că un sistem, oarecum similar, funcționează și în acest moment. La fiecare plată cu 

cardul într-un magazin, un procesator de plăți percepe un comision care poate varia între 0,8% și 2% din 

valoarea achiziției. Așa se face că 100 de lei tranzacționați de 50 de ori devin, de fapt, profit pentru bancă 

sau procesatorii de plăți. Și cum statului nu-i prea convine să aibă mulți competitori pe această „zonă de 

rapt”, cei de la PSD, PNL, USR și UDMR s-au gândit să-și ia și ei partea, chipurile, ca să redreseze 

bugetul, doar un pas până la o posibilă naționalizare. Evident că acest mecanism hoțesc nu funcționează 

și în cazul plăților cash. Iată de ce, acum, uitatul Ciolacu Marcel voia să interzică toate plățile mai mari 

de 1 000 de lei. 

Noi, AUR, am atras atenția că mutarea tuturor operațiunilor comerciale în zona de carduri 

bancare și online creează două mari vulnerabilități. Pe de o parte, în felul acesta, există o decuplare între 

noi și proprietatea noastră, banii ajungând să nu ne mai aparțină. Pe de altă parte, există multe categorii 

sociale care ar fi excluse de la viața economică, fiind cunoscut faptul că aproape 30% dintre români nu 

au carduri sau conturi bancare. 

Dacă statul vrea să facă ceva cu adevărat și să câștige și un ban în acest sens, poate ar trebui să 

limiteze comisioanele procesatorilor de plăți, să le taxeze în România, pentru că, în acest moment, cei 

mai mulți bani îi încasează Visa și Mastercard, companii de peste ocean. 



 

- 27 - 

 

Sper ca, având în vedere reacția cvasiunanimă de respingere a acestei măsuri, guvernanții vor 

renunța la această aberație, care nu se aplică în nicio țară de pe globul pământesc. La fel cum tot statul 

român ar trebui să înțeleagă expresia „cash is the king”, care denotă dreptul de proprietate absolută a 

cetățeanului asupra propriilor bani. Nu în ultimul rând, poate se mai domolește și entuziasmul nejustificat 

al celor care își imaginează că apariția euro digital, promovată de Bruxelles, ar fi vreo minune, iar nu un 

nou mecanism de control autoritar. 

Cu deosebită considerație, senator Mircea-Ionuț Sandu. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe doamna senator Mariana-Vali Aldea. 

Doamna Mariana-Vali Aldea: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică. 

Tema declarației: „Declarație de susținere – Ziua Mondială împotriva Exploatării prin Muncă a 

Copiilor”. 

Mâine, 12 iunie, cu prilejul Zilei Mondiale împotriva Exploatării prin Muncă a Copiilor, mă voi 

alătura, cu toată convingerea și angajamentul meu, apelului global pentru protecția drepturilor celor mai 

vulnerabili dintre noi: copiii. 

Exploatarea prin muncă a copiilor este o realitate dureroasă care afectează milioane de tineri în 

întreaga lume, iar acest fenomen continuă să fie o rușine pentru civilizația modernă. Copiii nu trebuie 

privați de dreptul lor la educație, la o copilărie fericită și la o viață liberă. Fiecare dintre ei are dreptul să 

învețe, să viseze și să se bucure de viață, fără a fi constrâns să muncească în condiții abuzive, fără a fi 

supus unor munci grele care îi subminează dezvoltarea fizică și psihică. 

Datoria noastră, ca societate, este să construim un viitor în care fiecare copil să aibă șansa de a 

crește într-un mediu sigur, unde să învețe și să-și îndeplinească potențialul, fără a fi exploatat în niciun 

fel. Este esențial să unificăm resursele și să intensificăm acțiunile împotriva muncii copiilor prin 

legislație, educație și implicare comunitară. Numai prin solidaritate și conștientizare colectivă putem 

înfrunta această problemă globală. 

Prin urmare, îmi exprim întreaga susținere față de organizațiile și inițiativele care luptă pentru 

eliminarea exploatării prin muncă a copiilor și încurajez fiecare persoană să se implice activ pentru a 

eradica acest flagel. 
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Trebuie să ne asigurăm că fiecare copil are dreptul la o viață în care să crească, să învețe și să fie 

protejat de orice formă de abuz. În această zi simbolică, reafirm angajamentul meu pentru combaterea 

acestei forme inacceptabile de abuz și pentru un viitor mai just și echitabil pentru copiii din întreaga 

lume. 

Susțin drepturile copiilor și educația. 

Senator Mariana Vali, Circumscripția electorală nr.42 București 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, doamna senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Eugen-Cristian Șipoș. 

Domnul Eugen-Cristian Șipoș: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Tema declarației politice: „O economie sub presiune, dar un Guvern cu soluții de școlari corijenți 

la matematică”. 

Dragi români, 

Asistăm astăzi la adevăruri dureroase pe care sistemul corupt din PSD și PNL a încercat să le 

ascundă cu orice preț. În loc să fi rezolvat problemele din fașă, când acestea deveneau alarmante, acum 

aleg calea ușoară: creșterea taxelor și tăierea salariilor. Acest lucru putea fi propus și de un elev de clasa 

a V-a, corijent la matematică, care abia a învățat adunarea sau scăderea, nu de vestitul domn Bolojan, 

așa-zisul specialist în reforme. Dar noi, AUR, vă spunem clar: acestea nu sunt soluție, ci o pedeapsă 

pentru popor. 

1. Incompetența guvernamentală: 50 de miliarde de euro aruncate la gunoi. Cei care ne conduc 

de 35 de ani au lăsat România fără fonduri europene, fără investiții, fără viitor, aproape 50 de miliarde 

de euro, bani care ar fi putut construi autostrăzi, spitale și școli, au rămas nefolosiți, pentru că 

administrația este incapabilă. Și totuși nimeni nu este tras la răspundere. Unde sunt cei care trebuiau să 

absoarbă acești bani? Au stat degeaba, au luat salarii și bonusuri, iar acum vor să ne mărească taxele ca 

să acopere găurile pe care le-au făcut ei. De ce nu au absorbit fondurile europene? Pentru că sistemul 

este corupt și preferă să fure decât să lucreze. 

2. Am văzut cu toții apocalipsa anunțată de presa mainstream după primul tur al alegerilor 

prezidențiale, cu titluri propagandistice de genul: „BNR a cheltuit miliarde pentru a restabili economia, 

după ce Simion a câștigat primul tur”. Aflăm acum chiar de la BNR de ce s-au cheltuit nu două, ci 6 

miliarde de euro pentru susținerea leului. Acești bani nu ar fi fost necesari unui Guvern normal să salveze 

românii de noi taxe și impozite? 
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3. În plus, în sfârșit, președintele Nicușor Dan a devenit pe față purtătorul de cuvânt al serviciilor 

secrete, iar acum vrea să extindă controlul acestora asupra întregii economii naționale. Ultima lui 

declarație despre dosarul anulării alegerilor prezidențiale este: „Nu este prima, este prima urgență”. 

Același joc murdar, pe care l-am văzut și în vremea lui Băsescu, se repetă, sub pretextul „luptei împotriva 

corupției” se pregătește subordonarea justiției și a economiei la interesele obscure ale structurilor de 

informații. Acum se vede clar și motivul fraudei electorale care l-a dus pe Dan la putere. CCR a anulat 

alegerile pentru a impune un președinte controlabil de sistem. 

Dragi români, 

Soluțiile AUR sunt altele decât cele ale acestei coaliții falimentare și corupte. Noi refuzăm să 

acceptăm măsurile lor distructive. Alianța pentru Unirea Românilor propune soluții reale: desființarea 

instituțiilor inutile și reducerea birocrației, toleranță zero la corupție, fonduri europene folosite corect, 

nu furate, redistribuirea fondurilor către zonele defavorizate unde există potențial economic, licitații 

transparente, reducerea taxării muncii, nu jupuirea poporului, nu mai acceptăm ca românii să plătească 

jumătate din salariu pe taxe, pensiile indexate cu inflația, așa cum prevede legea, scăderea TVA pentru 

a stimula economia, nu creșterea lui pentru a acoperi hoția. 

Vrem o guvernare care pune România pe primul loc, nu interesele străine. Nu vom accepta să 

fim umiliți de un Guvern care se gândește mai mult la Ucraina sau Franța decât la români. Suspendarea 

fondurilor europene e rezultatul incompetenței PSD și PNL, nu al „războiului” din exterior, așa cum 

minte propaganda lor. Alianța pentru Unirea Românilor are soluții clare pentru a salva economia, dar 

sistemul nu ne lasă să acționăm. 

Dacă ei rămân la putere vor continua să ne fure și să ne pedepsească pentru eșecurile lor. Dacă 

AUR ajunge la guvernare, chiar și prin anticipate, vom stopa hoția, vom reduce taxele și vom investi în 

români. AUR-ul rămâne singurul partid politic de opoziție, alături de popor. De asta nu vom accepta 

compromisuri cu trădătorii. Vom lupta pentru economie echitabilă, pentru justiție și pentru adevăr. 

România merită mai mult. 

Vă mulțumesc. 

Eugen-Cristian Șipoș, senator, Circumscripția electorală nr.13 Cluj 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Nicolae Vlahu. 

Domnul Nicolae Vlahu: 

Vă mulțumesc. 
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Am o interpelare, fiindcă Protecția Consumatorilor închide afaceri din… de pe litoral la începutul 

sezonului estival, aplicând o hotărâre de Guvern emisă acum aproape 25 de ani. 

Recent, au apărut probleme grave care trebuie rezolvate rapid, ele privesc activitatea 

comercianților de pe litoralul românesc. 

Este o chestiune urgentă care trebuie lămurită împreună cu ANPC și Ministerul Economiei. 

Urgența constă în faptul că ANPC desfășoară activități de control prin care acum, la începutul sezonului 

estival, și așa foarte scurt, de două 2-3 luni, le interzice comercianților desfășurarea activităților pentru 

care, de altfel, au fost autorizați până anul trecut, în temeiul unei Hotărâri de Guvern nr.559/2001, un act 

normativ caduc, care nu mai este eficient din cauza modificării condițiilor inițiale pentru care acesta a 

fost adoptat, independent de voința celor a căror… a cărei activitate o reglementează. 

Este evident că aceștia pot acționa în instanță, dar până atunci, cu toții vor avea de pierdut: 

localnicii, comercianții, turiștii, dar și statul român. 

Vă solicit să dispuneți măsuri urgente referitoare la îndreptarea acestei situații care pot consta fie 

în prorogarea aplicării măsurilor, concomitent cu actualizarea cadrului normativ incident, astfel încât 

pierderile să fie minimizate, fie anularea hotărârii de Guvern ante-menționate și emiterea uneia noi, 

adaptate la realitatea socio-economică a zonei. Consider că trebuie avut în vedere faptul că în stațiunile 

de pe litoral există multe persoane care au domiciliul pe teritoriul administrativ al acestora, nevoile lor 

de asigurare a traiului zilnic reprezentând unul dintre motivele pentru care acești comercianți trebuie să 

existe și pe viitor și să-și desfășoare acolo activitatea. 

Aștept un răspuns scris, detaliat, din care să reiasă date concrete, raportat la aspectele prezentate 

de către mine și a fost adresată domnului prim-ministru interimar, Marian-Cătălin Predoiu. 

Senator Nicolae Vlahu, Circumscripția electorală nr.14 Constanța 

Vă mulțumesc. 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Dumitru Manea. 

Domnul Dumitru Manea: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Sunt senator Dumitru Manea, S.O.S. România, Circumscripția nr.24 Iași. 

Declarație politică. 

Titlul declarației politice: „Renegații”. 

Doamnelor și domnilor senatori, 
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Luna iunie este poate cea mai încărcată lună în momente cu semnificații istorice grave: 1 iunie 

1946 – ziua executării mareșalului Antonescu; 4 iunie 1920 – Ziua Trianonului; 15 iunie 1889 – data 

morții lui Mihai Eminescu, „omul deplin al culturii române”, cum îl numea Constantin Noica; 28 iunie 

1883 – cea mai neagră zi din istoria presei, ziua când jurnalistul Eminescu a fost scos cu forța din viața 

publică și băgat în cămașa de forță. A fost ziua în care presa, și cu ea libertatea cuvântului, a fost arestată. 

De aceea, am ales să transmit un mesaj politic scris chiar de el, un mesaj avertisment împotriva tuturor 

renegaților români de atunci și de azi. 

Această declarație politică este prilejuită și de contextul parlamentar actual, când am asistat și 

asistăm la cele mai multe migrații politice din ultimele șase luni. Nu le nominalizez, se cunosc foarte 

bine. 

Având așadar în vedere, pe de o parte, cele două zile de tristă rezonanță istorică: 15 iunie, moartea 

fizică a poetului și 28 iunie, moartea civilă a jurnalistului, iar pe de altă parte convulsiile politice actuale 

și schimbările de traseu ale unor aventurieri politici, îl aduc pe Eminescu în actualitate, în preajma zilei 

morții sale, cu un mesaj viu, extras din manuscrisul 2 257: „Renegații sunt veninul pe care natura 

binefăcătoare l-a depărtat din corpul nostru. Am râs totdeauna de-ncercarea de-a readuce în sânul 

națiunei pe renegați. S-au dus? Cu-atât mai bine, era mai rău de rămâneau. La noi era un rău și e o 

fericire, căci în mânele dușmanilor, ei sunt, de asemenea un rău. 

Ei sunt boala lor cea ascunsă, dar cronică. Răi naționaliști, ei sunt și răi servitori. Mașine oarbe 

și materialiste, ei lovesc fără rațiune. 

În fine, românii naționaliști vor lucra spre binele nostru, iar românii renegați, fără să vrea chiar, 

spre răul inamicilor noștri. Să vină numai primăvara libertății noastre, și-apoi veți vedea. O repetăm, 

cum că nu înțeleg nici ungurii măcar cât bine ne-au făcut și ne fac prin apăsarea lor. Ei ne deschid ochii, 

ei fac să ne concentrăm în noi, în sufletul nostru, să ne vrem pe noi înșine înaintea orcărui. Apăsați voi! 

Apa nu cedează apăsării, cu atât mai mult o națiune. Apăsați, până ce ura noastră pentru voi nu va mai 

fi un simțământ ci o rațiune, nu psihologică, ci logică. 

Prefer lupta în locul unei dreptăți nedrepte; prefer de-a muri, în loc de-a deveni maghiar. Cine 

mi-o poate ținea de rău dacă voi ca și copiii mei să fie ca mine de români? Guvernul? Nu-l recunosc de 

competinte. El are a-și regula trebile lui, ordinea publică, nu limba și religiunea copilului meu. 

Și când eu plătesc pentru școală, datoria mea implică dreptul de-a cere cum să fie instruit. Și eu 

cer să fie instruit în limba mea și numai în limba mea, nu și în limba mea. 

E pietroasă și-ncovoiată calea dreptății, dar e sigură. Știu că ne-ați închide gura de-ați putea, fără 

ca să vă scuipați vouă însăși în față, dar nu veți închide-o și vom protesta mereu, nu vom fi cu toții decât 

un protest personificat. Nu se ucid lesne națiunile, domnii mei, și mai cu seamă cea română nu”. 
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Am încheiat citatul. Am încheiat mesajul. 

Vă mulțumesc. 

Dumitru Manea, senator S.O.S. România, Circumscripția nr.24 Iași (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Liviu-Iulian Fodoca. 

Domnul Liviu-Iulian Fodoca: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică cu titlul: „Fără majorări de taxe! Coaliția de guvernare care a devalizat bugetul 

cere acum solidaritate”. 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

În calitate de senator ales al României, mă opun categoric oricărei inițiative de majorare a poverii 

fiscale asupra populației și a mediului privat. 

Așa-zisa „taxă de solidaritate”, vehiculată în ultimele zile, nu este altceva decât un nume pentru 

un jaf legalizat. Cu cine ar trebui să fie solidari cetățenii, domnilor guvernanți? Cu pensionarii speciali 

care încasează peste 20 000 de euro lunar fără să fi contribuit un leu pentru aceste sume? Cu directorii 

de la Romsilva care își acordă prime de 100 000 de euro în timp ce pădurile țării dispar de sub ochii lor? 

Cu funcționarii numiți politic care dorm prin birouri pe salarii uriașe și folosesc mașinile instituțiilor în 

scopuri personale? 

Vreți ca românii să fie solidari cu premierul de la NORDIS? Cu cine mai exact vreți să fie 

solidari? Nu, domnilor. Românii care muncesc din greu, care plătesc taxe și țin această țară în picioare, 

nu mai vor să fie solidari cu politicienii incompetenți și corupți. Nu vă mai bateți joc de oameni cu „taxe 

de solidaritate”. Ați distrus încrederea cetățenilor în stat, iar acum vreți să îi puneți din nou la jug? 

Nu susțin nicio formă de confiscare a veniturilor celor care muncesc, produc și deja plătesc taxe 

mult prea mari. Coaliția de guvernare care a devalizat bugetul României prin pensii speciale, sinecuri și 

contracte umflate, are acum tupeul să ceară „solidaritate”? 

Dacă Guvernul vrea bani, să-i caute la prietenii politici, la contractele cu dedicație, la luxul din 

agenții și ministere. Statul trebuie să se strângă pe el, nu să-i strângă pe români. 

Cu stimă, Fodoca Liviu-Iulian, senator ales în Circumscripția Sălaj nr.33. 

Mulțumesc. 

Doamne ajută! 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 
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Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Invit în continuare la microfon pe domnul senator Gheorghe Vela. 

Domnul Gheorghe Vela: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Titlul declarații mele politice este următorul: „România, între șansa modernizării și riscul 

marginalizării. Apel la responsabilitate, transparență și viziune”. 

Domnule președinte și stimați colegi senatori, 

Vin astăzi în fața dumneavoastră cu un mesaj care nu mai poate fi amânat. Ca țară, traversăm una 

dintre cele mai complicate și dificile etape economice și politice ale ultimelor două decenii. Este o 

perioadă în care fiecare decizie greșită, fiecare ezitare, fiecare zi pierdută înseamnă un regres pentru 

România, nu doar economic, ci și moral, social și strategic. 

România se află astăzi în centrul a două crize suprapuse și concomitente: pe de o parte, ne aflăm, 

ca țară, într-o criză bugetară acută, cu un deficit bugetar de peste 9,3% din Produsul Intern Brut, 

înregistrat în 2024, cel mai mare deficit bugetar din Uniunea Europeană, iar pe de altă parte, România 

se află într-o profundă criză de credibilitate și de eficiență administrativă, care riscă să ne coste miliarde 

de euro din fonduri europene neabsorbite din Planul național de redresare și reziliență. 

În ceea ce privește criza bugetară, ținem să spunem cu apăs că România a încheiat anul 2024 cu 

un dezechilibru bugetar major, înregistrând un deficit de 9,3% din Produsul Intern Brut, cel mai ridicat 

nivel de deficit bugetar din rândul statelor membre ale Uniunii Europene, conform datelor publicate de 

Eurostat și confirmate de către Comisia Europeană. 

Această cifră nu poate fi ignorată sau minimalizată, ea reflectă o criză profundă de guvernanță și 

de competență fiscală a conducerii actuale a României, iar perspectivele de viitor nu sunt deloc 

încurajatoare. 

Potrivit prognozelor oficiale, în lipsa unor reforme fiscale serioase și a unei corecturi bugetare 

ferme, România va continua să acumuleze un deficit bugetar semnificativ, estimat la 6,9% din PIB pentru 

anul în curs, 2025, și la 6,6% din PIB pentru anul 2026. În acest ritm țara noastră riscă să iasă definitiv 

de pe traseul de ajustare fiscală asumat în cadrul Uniunii Europene. 

În lumina acestor evoluții negative, la data de 19 iunie 2024, Comisia Europeană a declanșat în 

mod oficial procedura de deficit excesiv în cazul României, o măsură de sancționare bugetară care 

vizează statele care încalcă regulile de disciplină fiscală stabilite prin tratatele europene. Dacă autoritățile 

naționale nu vor prezenta urgent un plan coerent de reducere a deficitului bugetar, riscul de suspendare 

a fondurilor europene devine iminent. Mai mult, România ar putea suporta consecințe financiare directe 
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și pierderea încrederii partenerilor europeni și internaționali, în capacitatea sa de a se redresa economic 

și de a oferi pentru investitori stabilitate și siguranță economică în domeniul afacerilor. 

Într-un astfel de context fiscal tensionat, tensionat, fiecare euro disponibil prin Planul național de 

redresare și reziliență devine esențial pentru redresarea economică a țării. Din păcate și la acest capitol 

înregistrăm sincope grave. Până la jumătatea anului 2025 Comisia Europeană a suspendat plăți în valoare 

de 1,1 miliarde de euro, motivând deficiențe în desfășurarea procedurilor de achiziții publice și 

nerespectarea unor jaloane asumate de România prin PNRR. Dacă nu se intervine imediat pentru 

corectarea acestor probleme, sume și mai mari riscă să fie pierdute afectând astfel, în mod direct, 

investițiile strategice în infrastructură, în digitalizare, în educație și în sănătate. 

Doamnelor și domnilor colegi senatori, 

Am ajuns în situația paradoxală în care ne aflăm, și anume: avem resurse pentru a ieși din impasul 

economic în care ne aflăm, dar nu știm sau nu vrem să le folosim în mod corect, eficient și rentabil. 

Comisia Europeană a suspendat deja plăți în valoare de 1,1 miliarde de euro pentru România, pe fondul 

unor deficiențe grave în produceri… în procedurile de achiziții publice și ale întârzierii unor angajamente 

asumate. Aceasta nu este doar o problemă tehnică, este o problemă de viziune, de responsabilitate și de 

caracter politic. 

Fiecare euro pierdut din PNRR este un drum neconstruit, o școală neterminată, un spital care 

rămâne doar o machetă într-un PowerPoint, un sistem digital care nu se mai dezvoltă, o comunitate rurală 

uitată. În calitate de senator al Partidului Oamenilor Tineri din România, un partid care își asumă cu 

responsabilitate vocea unei noi generații, afirm cu tărie că nu mai avem timp de explicații, de amânări și 

de arătarea cu degetul către vinovați difuzi. România trebuie să aleagă, acum și nu mâine, între stagnare 

și dezvoltare, între promisiuni și acțiune, între discursuri vagi și măsuri concrete. 

Ce propunem în mod concret pentru ieșirea României din aceste două crize? Propunem patru 

lucruri importante, și anume: în primul rând, propunem un plan bugetar realist și credibil până la sfârșitul 

lunii iunie 2025, așa cum ne cere Comisia Europeană. 

Acest plan bugetar trebuie să fie un plan care să combine o reformă fiscală echitabilă și 

progresivă, care să elimine inechitățile sistemului actual, o reducere inteligentă a cheltuielilor publice 

fără a afecta educația, sănătatea sau tineretul, o digitalizare reală a ANAF-ului și a tuturor instituțiilor 

care gestionează veniturile statului după modelul Estoniei și oprirea unor hemoragii bugetare prin care 

importante sume de bani, care sunt necesare românilor, ies din bugetul țării și sunt folosite în alte scopuri 

decât pentru bunăstarea românilor. 

De asemenea, propunem ca impozitarea agenților economici străini să fie făcută după modelul 

țărilor vecine, Ungaria și mai ales Polonia, nu pentru a le descuraja afacerile pe care ei le fac în România, 
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ci pentru a găsi un echilibru optim între profitul pe care îl fac acești agenți economici străini în România 

și îl scot din România și folosirea resurselor și a beneficiilor pe care România le pune la dispoziția lor 

pentru ca să-și crească cifra de afaceri. 

În al doilea rând, propunem ca pe viitor statul român să dea dovadă de transparență totală în 

implementarea PNRR-ului. Mai mult decât atât, cerem ca statul român să ia următoarele măsuri în 

asigurarea unei astfel de transparențe, și anume: să fie creată o platformă digitală publică, accesibilă 

oricărui cetățean, prin care să se urmărească în timp real evoluția proiectelor finanțate din fonduri 

europene; să fie organizate și declanșate audituri independente, externe, care să fie realizate trimestrial 

de organisme profesionale; să fie făcute publice toate contractele statului pe care le încheie cu partenerii 

săi atât în România, cât și în străinătate, în orice domeniu; și de asemenea, să fie făcute publice și 

criteriile și indicatorii de performanță ai raporturilor economice generate prin aceste contracte. 

În al treilea rând, propunem ca pe viitor să fie demarată o sancționare clară, fermă și rapidă a 

tuturor celor care sunt responsabili pentru blocaje, întârzieri sau fraudă în gestionarea fondurilor 

europene, și anume: avem nevoie de legea răspunderii administrative, nu ca un simplu simbol, ci ca un 

mecanism activ de tragere la răspundere a tuturor celor care gestionează într-un mod incompetent, 

ineficient, păgubos și, mai ales, dezastruos, treburile și afacerile României. Respectiv, avem nevoie de 

o lege care să pedepsească incompetența și lipsa de implicare inteligentă în administrația României, cu 

aceeași severitate cu care noi pedepsim corupția. 

În al patrulea rând, propunem ca statul român să înceapă să facă urgent investiții în capitalul 

uman și mai ales în tineret și nu în scheme ineficiente. 

România are nevoie de un program național de stimulare a revenirii și repatrierii tinerilor 

profesioniști din diaspora, cu fonduri europene. România are nevoie de sprijinirea start-up-urilor în 

industrii inovatoare prin granturi directe după modelul adoptat recent de Irlanda și Lituania. 

De asemenea, este nevoie de reformarea sistemului universitar în parteneriat cu piața muncii și 

cu antreprenorii locali. 

Privim cu admirație către țări care au înțeles că fondurile europene nu sunt o binecuvântare 

eternă, ci o șansă, uneori unică, de redresare economică. Astfel, Portugalia a direcționat fonduri PNRR 

către transformarea digitală a administrației publice și a educației, crescând eficiența și gradul de 

satisfacție publică în rândul cetățenilor săi. Polonia a dezvoltat un sistem electronic național pentru 

urmărirea tuturor proiectelor europene, simplu, public și eficient. 

Croația a investit în refacerea infrastructurii feroviare și în mobilitatea durabilă, crescând 

atractivitatea economică a regiunilor istorice slab dezvoltate. România poate face același lucru, dar 

trebuie să vrea. Și, dacă vrea, trebuie să înceapă acum și trebuie să-și asume deciziile. Nu mai putem da 
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vina pe „greaua moștenire”, pe „contextul internațional” sau pe „lipsa de timp”. Timpul a expirat. Este 

nevoie acum de acțiune. 

În încheiere, ca membru al Partidului Oamenilor Tineri, doresc să fac un apel solemn către toate 

forțele politice responsabile prin care să aduc în atenția tuturor colegilor parlamentari că acum este 

momentul elaborării, semnării și asumării unui pact național pentru stabilitatea, reforma și dezvoltarea 

durabilă, economică a României și nicidecum nu este momentul orgoliilor și al calculelor electorale de 

culise, de moment și de conjunctură. 

Cerem ca viitorul și binele acestei țări să nu mai fie tratate ca subiecte de negociere politică. 

Cerem ca vocea celor care își doresc o Românie europeană, transparentă și funcțională, și mai ales bine 

administrată, să fie auzită, respectată și reprezentată cu demnitate, într-un cuvânt, să fie cu adevărat 

ascultată. România nu mai are nevoie de promisiuni, ci are nevoie de încredere. România nu mai are 

nevoie de explicații, ci are nevoie de soluții. România nu mai are nevoie de lozinci, ci are nevoie de 

rezultate concrete. 

În numele cetățenilor care s-au săturat să aștepte, în numele unei Românii care vrea progres și 

demnitate, vă cer să acționăm împreună, cu toții, și mai ales acum. 

Vă mulțumesc. 

Cu considerație, senator POT de Caraș-Severin, Gheorghe Vela. (Aplauze.) 

Domnul Laurențiu Plăeșu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Dau în continuare citire listei senatorilor care au depus întrebări și interpelări în scris. 

Prima dată, lista senatorilor care au depus întrebări în scris, respectiv: 

- domnul senator Vasilică Potecă, domnul senator Costache Chertif, domnul senator George-

Cezar Petre, domnul senator Ștefan Geamănu, domnul senator Călin-Petru Marian, domnul senator 

Răzvan-Paul Anghel, domnul senator Remus Negoi și domnul senator George-Cătălin Bochileanu, și 

doamna senator Rodica Cușnir. 

De asemenea, dau în continuare citire listei senatorilor care au depus interpelări în scris, 

respectiv: 

- domnul senator Vasile Blaga, domnul senator Sorin-Gheorghe Șipoș și domnul senator Remus 

Negoi. 

Cu aceasta declar închisă sesiunea de întrebări și interpelări de astăzi. 

Iar în continuare dau citire listei senatorilor care au depus declarații politice în scris, respectiv: 
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- domnul senator Ioan Stan, domnul senator Aurel-George Mohan, domnul senator Marius-

Alexandru Dunca, domnul senator Vasilică Potecă, domnul senator Vasile Blaga, doamna senator Maria-

Gabriela Horga, doamna senator Rodica Cușnir și domnul senator Robert-Daniel Ghiță. 

Cu aceasta, declar închisă sesiunea consacrată declarațiilor politice de astăzi. 

De asemenea, declar închisă ședința Senatului de astăzi, 11 iunie 2025. 

Vă mulțumesc. 

 

Ședința s-a încheiat la ora 11.56. 


